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Z á z n a m    

ze semináře Odborné skupiny Organizace výzkumu ČFS JČMF Akademické fórum VIII 

Ústřední orgán pro řízení vědy 

Seminář se konal ve čtvrtek 19.11.2009, 14:00–18:30, v posluchárně v sídle Jednoty českých 
matematiků a fyziků, Praha 1, Žitná 25. 
 

Úvodní poznámka: 

Dokumentace spjatá se Záznamem z AF-VIII může vést k názoru, že na vzniku a šíření 
některých negativních jevů českého vysokého školství v posledních letech se mohou vý-
znamně podílet i samotná Akreditační komise Vlády ČR, Ministerstvo školství, mládeže a 
tělovýchovy ČR a orgány některých vysokých škol. Takový názor by neměl vzcházet 
z pouhých domněnek či spekulací; jeho nositelé by pro něj měli mít objektivně prokaza-
telné opodstatnění. 

 

Účastníci Akademického fóra VIII: 

Ing. Jaroslav Andrle, vedoucí Odboru pro vědu a výzkum Rektorátu Masarykovy univerzity; 
Mgr. Lenka Czudková, Ph.D., Přírodovědecká fakulta Masarykovy univerzity; 
Prof. RNDr. Martin Černohorský, CSc., Přírodovědecká fakulta Masarykovy univerzity,  

předseda OS OV ČFS JČMF; 
Prof. RNDr. Jiří Chýla, CSc., Fyzikální ústav AV ČR; 
Prof. RNDr. Jaroslav Kurzweil, DrSc., Matematický ústav AV ČR, předseda Akreditační  

komise 1990–2000; 
Prof. RNDr. Jana Musilová, CSc., prorektorka Masarykovy univerzity pro vědu a výzkum, 

místopředsedkyně OS OV ČFS JČMF; 
Prof. RNDr. Libor Pátý, CSc., dříve MFF UK, náměstek ministra školství, mládeže  

a tělovýchovy 1990–1993; 
Ing. Petr Pavlík, Ph.D., ředitel Institutu magisterských studií Fakulty humanitních věd UK;  
RNDr. Jiří Rákosník, CSc., zástupce ředitele Matematického ústavu AV ČR,  

místopředseda České matematické společnosti, místopředseda OS OV ČFS JČMF; 
PhDr. Miroslav Rendl, CSc., Pedagogická fakulta Univerzity Karlovy; 
RNDr. Vladimír Roskovec, CSc., zástupce ředitelky Centra pro studium vysokého 

školství, Praha, člen OS OV ČFS JČMF; 
RNDr. Věra Šťastná, Rektorát Univerzity Karlovy; 
Mgr. Tereza Stöckelová, Ph.D., Sociologický ústav AV ČR; 
RNDr. Alice Valkárová, DrSc., Matematicko-fyzikální fakulta UK Praha, předsedkyně 

České fyzikální společnosti; 
Prof. Ing. Ivan Wilhelm, CSc., vládní zmocněnec pro evropský výzkum; 
Prof. Ing. Rudolf Zahradník, DrSc., Ústav fyzikální chemie J. Heyrovského AV ČR,  

čestný předseda Akademie věd ČR; 
Doc. Ing. Štefan Zajac, CSc., předseda Jednoty českých matematiků a fyziků. 

 1

http://cms.jcmf.cz/osov/


1.  Uvítání. K programu AF-VIII. Z korespondence s Akreditační komisí, Českou konfe-
rencí rektorů a Radou vysokých škol. Výzkum názorů akademických pracovníků vyso-
kých škol. 
Veřejný a všem zájemcům o dobrou legislativu vysokého školství, vědy a všech forem výzkumu a jeho 
aplikací volně přístupný seminář zahájil předseda OS Organizace výzkumu ČFS JČMF M. Černohorský 
uvítáním účastníků. K avizovaným úvodním bodům sdělil: 
 
K programu AF-VIII. 

V návaznosti na AF-VII je obsahem semináře AF-VIII druhá část prezentace V. Roskovce  
(P-1) k problematice státní správy vědy a výzkumu a diskusní příspěvky s vazbou na toto téma.  
 
 Z korespondence. 

Výňatky z korespondence (P-2) jsou obsahově dílem pozitivními, dílem negativními podklady 
pro diskusi k tématu „Proč, jak a v jakém pořadí reformovat Akreditační komisi, Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy, poradní orgány Vlády ČR, terciární vzdělávání a vznik 
legislativy pro ně.“ 

Věcná interpretace reakcí přímých adresátů, resp. jejich absence vyžaduje znalost fungování 
komunikace uvnitř institucí a míry informovanosti adresáta o předmětné problematice. Nerea-
gování samo o sobě by nemělo být spojováno automaticky jen s přímým adresátem, zejména 
když instituční filtr k němu zprávu eventuálně vůbec nepřipustil. 
 
Výzkum názorů akademických pracovníků. 

Ze zpráv o diskusním setkání "Výzkum názorů akademických pracovníků VŠ" (Praha, FF UK, 
21.10.2009) s referáty a diskusí o projektu MŠMT „Výzkum akademických pracovníků“ lze 
soudit, že šlo u tohoto projektu MŠMT spíše o akci s povahou účelově jednostranného 
průzkumu, zadaného k spoluprovedení firmě, než o opravdový výzkum. Mezi jeho problema-
tické prvky patří posouzení jediným, autory akce interně osloveným posuzovatelem, vydávané 
za nezávislou externí expertizu. K názoru, resp. k otázce, do jaké míry jsou akce tohoto typu 
finančně nepřiměřeně vysoce dotované, a tedy příkladem eventuálně nehospodárného využí-
vání prostředků v samotném MŠMT, se při nedostupnosti konkrétních údajů nelze vyslovit. 
 
2. V. Roskovec: Organizace státní správy vědy a výzkumu II. 

Druhá část dvoudílné prezentace (první část byla přednesena 22.10.2009). Příloha P-1. 
 
3. Diskuse. 

V diskusi do přestávky (15:50-16:10) postupně vystoupili (někteří více než jednou) Š. Zajac, 
R. Zahradník, L. Pátý, J. Chýla, I. Wilhelm, J. Rákosník, P. Pavlík, A. Valkárová,  
J. Musilová,  T. Stöckelová, J. Kurzweil, J. Zlatuška (viz poznámka v dalším odstavci), po 
přestávce V. Šťastná. Následující obecné diskuse se zúčastnila většina účastníků. 

 
K charakterizaci vystoupení R. Zahradníka dal autor pro Záznam z AF-VIII k dispozici článek 
uveřejněný v Lidových novinách 26.10.2009 (P-11). Předem zaslaný korespondenční příspě-
vek (P-13) a prezentace (P-14) Jiřího Zlatušky jsou rovněž připojeny. Přílohy jsou řazeny 
s výjimkou úvodního příspěvku V. Roskovce v abecedním pořadí autorů.  
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Přílohy: 

P-1 V. Roskovec 
P-2 M. Černohorský 
P-3 J. Kurzweil 
P-4 J. Musilová 
P-5 P. Pavlík 

P-6 J. Rákosník 
P-7 T. Stöckelová 
P-8 V. Štastná 
P-9 A. Valkárová 
P-10 I. Wilhelm  

P-11 R. Zahradník 
P-12 Š. Zajac 
P-13 J. Zlatuška 
P-14 J. Zlatuška 

 
Na Akademickém fóru IX bude diskuse k problematice AF-VIII pokračovat v souvislosti 
s dalšími aktuálními tématy. 
 

30.11.2009 

Prof. RNDr. Martin Černohorský, CSc., 
předseda OS ČFS JČMF Organizace výzkumu  
cernohorsky@physics.muni.cz   
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